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با بازگشت محمدباقر قالیباف از سن پترزبورگ سفر دوروزه 
رئیس مجلس به دهمین مجمع پارلمانی کشورهای عضو 
گروه بریکس به پایان رسید. برنامه ریزی برای برگزاری بیش 
از 250 رویداد در سال 2024 به میزبانی روسیه به عنوان رئیس 
دوره ای گروه بریکس نشان می دهد مسکو عزمی جدی برای ارتقای جایگاه 
این گروه در معادلات سیاســـی و اقتصادی کشـــورهای عضو داشته و هدف 
اصلی این گروه یعنی مقابله با یکجانبه گرایی آمریکا را بلندتر از گذشته فریاد 
می زند. سفر رئیس مجلس ایران به روسیه بهانه خوبی برای بررسی فرصت هایی 
است که در دل گسترش روابط با کشورهای عضو گروه بریکس نهفته است؛ 
فرصت هایی که تداوم رویکرد فعالانه ایران می تواند میزان بهره مندی از آن را 

افزایش دهد. 

   اولین حضور ایران پس از عضویت رسمی 
قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی که در راس هیاتی پارلمانی به منظور حضور 
در نشست روسای مجالس بریکس به کشور روسیه سفر کرده بود، بعد ازظهر جمعه 
۲۲ تیرماه ۱۴۰۳ به تهران بازگشت. رئیس قوه مقننه در این سفر ضمن سخنرانی در 
مجمـــع پارلمانـــی بریکس و اجلاس بریکس پـــی در دیدارهای دوجانبه با ولادیمیر 
پوتین، رئیس جمهور روسیه و همتایان خود از مجالس کشورهای روسیه، اتیوپی، 
بلاروس، قزاقســـتان، ارمنســـتان و تاجیکســـتان و رئیس شـــورای فدراسیون روسیه 
پیرامون اهمیت توسعه روابط تجاری دو جانبه و چندجانبه و استفاده از ظرفیت 
اقتصادی و ژئوپلیتیکی جمهوری اسلامی ایران در بریکس و شانگهای گفت وگو و 
رایزنی کرد. این اولین حضور یک مقام عالی رتبه ایران در مجامع عمومی بریکس پس 
از عضویت قطعی کشورمان در این سازمان مهم بود. در این اجلاس به جز روسای 
، ایران و اتیوپی و نواب رئیس مجالس  مجالس کشورهای روسیه، هند، چین، مصر
برزیل و امارات، روســـای مجالس کشـــورهای آذربایجان، ترکمنستان، قرقیزستان، 
قزاقســـتان، ازبکســـتان و بلاروس و تانزانیا و نایب رئیس مجلس ارمنستان به عنوان 

دوستان بریکس با دعوت روسیه در این مجمع حضور یافتند. 

   سفر پرکار رئیس مجلس
سخنرانی در نشست روسای مجالس بریکس، حضور در نشست »نقش مجالس 
در ارتقای نظام روابط بین الملل و تضمین دموکراتیزاسیون«، دیدار با رئیس دومای 
ملی روســـیه، دیدار با رئیس شـــورای فدراســـیون روســـیه، دیدار با رئیس مجلس 
نمایندگان تاجیکستان، دیدار با رئیس مجلس سنای قزاقستان، دیدار با رئیس 
پارلمان بلاروس و دیدار با نایب رئیس مجلس ارمنستان از جمله دستورکارهای 
فشرده قالیباف در این سفر بودند. تلاش برای پایان یکجانبه گرایی غرب، افزایش 
حجـــم تبـــادلات تجاری، رفع موانع مالی، توســـعه فعالیت هـــا در حوزه ترانزیت و 
انرژی و تلاش برای دلار زدایی مهم ترین محورهای صحبت های رئیس مجلس 
در این دیدارها بوده است. نکته قابل توجه در این برنامه دیدار با ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهور روسیه است. قالیباف در دیدار دوجانبه با پوتین بر حتمی بودن 
توقف یکجانبه   گرایی غرب تاکید کرد و گفت: »مصمم هســـتیم کارهای حوزه 
غیرنظامی را به همان سرعت که برنامه های دفاعی و امنیتی پیش می رود، جلو 

ببریم.« پوتین نیز در این دیدار ضمن ابراز خرسندی از عضویت ایران در بریکس 
اطمینان داد: »روابط بین ایران و فدراســـیون روســـیه به همان صورت پیوسته ای 
که در دوران گذشـــته و در دوران رئیس جمهور رئیســـی بوده اســـت، ادامه خواهد 
یافت.« وی همچنین اعلام کرد: »رئیس دومای دولتی روسیه در مراسم تحلیف 
رئیس جمهـــور ایـــران هدایت هیات روســـی را برعهده خواهد داشـــت.« امضای 
یادداشت تفاهمنامه پروتکل مجمع پارلمانی بریکس نیز دیگر اقدام رئیس مجلس 

در سفر دوروزه به روسیه بود. 

   مسیر عضویت ایران 
بارقه های عضویت ایران در گروه بریکس تیرماه سال ۱۴۰۱ زده شد. یعنی زمانی که 
ســـید ابراهیم رئیســـی به دعوت شـــی جین پینگ، رئیس جمهور چین در نشست 
مجازی این گروه شرکت کرد. درخواست ایران و 5 کشور دیگر برای عضویت دائم 
این گروه شـــهریور ماه ســـال گذشـــته با موافقت 5 کشـــور عضو مواجه شد و نهایتا از 
ابتدای ســـال میلادی جاری یعنی یکم ژانویه ۲۰۲۴ این عضویت رســـمیت یافت. 
سید ابراهیم رئیسی شهریورماه سال گذشته در پانزدهمین نشست سران بریکس که 
در ژوهانسبورگ آفریقای جنوبی برگزار می شد اعلام کرد: »جمهوری اسلامی ایران به 
صورت قاطع از تلاش های موفق بریکس در راستای دلارزدایی از روابط اقتصادی 
میان اعضا و همچنین استفاده از ارزهای ملی و تقویت سازوکارهای بریکس برای 

پرداخت و تسویه مالی، حمایت می کند.« 
ایران با موقعیت خاص ترانزیتی و با برخورداری از منابع گسترده انرژی و همچنین 
تـــوان بـــالای علمـــی و مهندســـی در حوزه های متنوع صنعتی، فناوری و پزشـــکی 
ظرفیت مناسبی برای همکاری با کشورهای عضو بریکس دارد و در همین راستا 

نیز آمادگی خود را برای هرگونه همکاری، اقدام مشترک اقتصادی و سرمایه گذاری با 
کشورهای عضو اعلام کرده است. شهید رئیسی در نشست ژوهانسبورگ این اعلام 
آمادگی را اینگونه مورد اشاره قرار می دهد: »جمهوری اسلامی ایران از ظرفیت های 
کم نظیری برخوردار است و آمادگی دارد در هر سه حوزه اصلی فعالیت های بریکس، 
یعنی حوزه های سیاسی- امنیتی، اقتصادی- مالی و اجتماعی مشارکت نماید.«

   روند و هدف تاسیس
هنگامـــی کـــه آمریکا بـــه رهبری جرج بوش به دنبال حمله به افغانســـتان و عراق با 
بهانه دموکراســـی و جنگ علیه تروریســـم بود، ایده شکل گیری گروه بریکس توسط 
موسسه سرمایه گذاری »گلدمن ساکس« به منظور پیش بینی وضعیت اقتصادی 
جهان و قدرت های برتر آن در نیم قرن آتی مطرح شـــد. شـــرکت آمریکایی گلدمن 
ســـاکس در ســـال ۲۰۰۱ میلادی پیش بینی کرد که چهار کشور چین، هند، روسیه و 
برزیل تا سال ۲۰۱۰ میلادی در مسیر توسعه اقتصادی قرار گرفته و دارای بالاترین نرخ 

رشد اقتصادی خواهند بود. 
در شصت و یکمین اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل متحد وزرای امور خارجه 
کشور های برزیل، روسیه، هند و چین گفت وگو های مقدماتی را آغاز کردند. بعد از 
این اجلاس، رهبران ارشد بریکس، در چهار نشست دیپلماتیک دیگر )یکاترینبورگ، 
، ژاپن و لندن( به منظور محکم ســـاختن پایه های شکل گیری این گروه  ســـائوپائولو

شرکت کردند. 
اولین جلسه گروه بریکس در ۱۶ ژوئن ۲۰۰۹ در یکاترینبورگ روسیه با حضور لوئیس 
ایناســـیو لولا داســـیلوا، دمیتری مدودف، منموهن ســـینگ و هو جینتائو به عنوان 
نمایندگان کشـــور های برزیل، روســـیه، هند و چین برگزار گردید. در این اجلاســـیه 

کشور های عضو بریکس بر موضوعاتی نظیر روش های بهبود وضعیت اقتصادی و 
اصلاح نظام مالی جهان متمرکز گردیدند. همچنین این کشور ها درخصوص برقراری 
روابط پولی و تجاری نزدیک با یکدیگر و ایفای نقش موثر و بیشتر در امور اقتصادی 
جهان به بحث و تبادل نظر پرداختند. سال ۲۰۱۰ آفریقای جنوبی هم به این شورای 
تجاری پیوست. از زمان تاسیس گروه بریکس، نشست سران آن هر سال در یکی از 

کشورهای عضو برگزار شده است. 
مهم ترین هدف تاسیس گروه بریکس مقابله با یکجانبه گرایی درحوزه های اقتصادی 
و سیاسی و تقویت رویکردهای چندجانبه گرایانه در مناسبات سیاسی و اقتصادی 
جهان اســـت. این هدف پس از افزایش شـــدت تحریم های ضد روسی با صراحت 
بیشتری مورد پیگیری قرار گرفته و مسکو نیز جدیت بیشتری برای گره زدن مناسبات 
بین المللی کشـــورهای عضو به ســـازوکارهای سیاسی، اقتصادی این گروه به خرج 

می دهد. 

   ظرفیت های سیاسی و اقتصادی
این گروه بیش از ۴۰ درصد از جمعیت جهان و یک سوم تولید اقتصاد جهانی 
گر چه براســـاس شـــاخص برابری قدرت خرید در سال ۲۰۲۰  را در اختیار دارد. ا
اقتصادهـــای اعضـــای بریکس از گروه هفت )G7( پیشـــی گرفته اند اما ســـهم 
۲5درصدی آمریکا از تولید ناخالص جهانی باعث شـــده تا کنار زدن هژمونی 
دلار کار راحتـــی محســـوب نشـــود بـــه همین دلیل نیز گـــروه بریکس تا مدت ها 
محتاطانـــه دایـــره نفـــوذ خود را در ســـه حوزه ۱. اقتصادی-مالی، ۲. سیاســـی-
امنیتی و ۳. فرهنگی-مردمی گسترش می داد. جنگ اوکراین و نظام تحریمی 
ضد روسی باعث شده است استقلال اقتصاد کشورها از وابستگی به دلار بیش 
از گذشـــته اهمیت پیدا کند. البته ســـال ها قبل از اینکه این جنگ بخواهد 
اثـــرات نامطلوب تســـلط دلار بر اقتصاد جهانـــی را نمایان کند. چین به دنبال 
جایگزین کردن یوآن در سیستم مالی بین المللی خود بوده است. حجم تولید 
ناخالـــص داخلـــی چین به این کشـــور کمک کرده تا ایـــده جایگزینی دلار را به 
هدفی در دسترس تبدیل و به اعضای بریکس این جسارت را بدهد که برای 

تحقق آن تلاش کنند. 
چین اکنون برای رقابت با دلار آمریکا بر ایده ایجاد یک ارز مشترک در قالب بریکس 
پافشاری می کند. در سال ۲۰۲۳  لولا داسیلوا ، رئیس جمهور برزیل صراحتا خواستار 
افزایش تلاش ها برای یافتن ارز جهانی جایگزین دلار آمریکا به منظور اســـتفاده در 
تجارت بین المللی شد. با توجه به این انگیزه ها بانک مستقلی به نام )NDB( یا بانک 
توسعه بریکس تاسیس شد. مطابق آنچه که دیلما روسف رئیس جمهور پیشین برزیل 
و رئیس فعلی )NDB( اعلام کرده است این بانک تا مرداد ماه سال گذشته ۳۳ میلیارد 
دلار برای پروژه های توسعه پایدار و زیرساخت ها به کشورهای عضو وام داده است. 
بانک توسعه بریکس که با هدف کاهش استفاده از دلار تاسیس شده اجرای پنج 
سازوکار مبادله با ارزهای ملی، جایگزین سوئیفت با بریکس پی، ارزهای دیجیتال، 
اتصال شبکه های بانکی کشورها به یکدیگر و درنهایت ایجاد پول مشترک را برای 
دلارزدایی در دستور کار دارد. در همین راستا نیز اخیرا شبکه بانکی ایران به شبکه 
بانکی روسیه متصل شده و ایرانیان قادرند با استفاده از درگاه های پرداخت مستقر 

در روسیه تراکنش های حساب بانکی خود را مدیریت کنند. 

در میانه رقابت های انتخاباتی ریاست جمهوری بود که ترکیب کمیسیون های 
تخصصی مجلس مشخص شد اما به نظر می رسد ترکیب کمیسیون ها هنوز 
نهایی نشـــده اســـت. بیشـــتر از 40 روز از تشـــکیل مجلس گذشته اما هنوز 20 
نفر از نمایندگان در هیچ کمیسیونی عضو نشدند و از آنجا که حدنصاب 
کمیسیون های مجلس به جز کمیسیون های آموزش  و بهداشت و اجتماعی 
تکمیل شده، نمایندگان چاره ای ندارند براساس آیین نامه داخلی در یکی از 
این کمیسیون ها عضو شوند. عضویت اجباری نماینده ها در وهله اول کار 
کارشناسی در این کمیسیون ها را از رمق می اندازد و آنها را تبدیل به کمیسیون های 
ذخیره برای نمایندگان مجلس می کند و نمایندگان عضو شده آن طور که باید، 
کار تخصصی در این کمیسیون ها را جدی نمی گیرند. در این بین نمایندگان به 
دنبال تغییر آیین نامه و برداشتن حدنصاب عضویت در کمیسیون ها هستند، 
امری که اگرچه مثبت اســـت اما همچنان موضوعی مهم را مورد غفلت قرار 

می دهد و آن هم توجه به کمیسیون های کم طرفدار مجلس است. 

   دعوا بر سر کمیسیون های اقتصادی است
مجلســـی ها ۱۳ کمیســـیون  تخصصی دارند که حدنصاب عضویت در هرکدام از 
آنها حداقل ۱۹ و حداکثر ۲۳ نفر است. نمایندگان در ابتدای آغاز به کار مجلس، 
درخواست خود مبنی برعضویت در دو کمیسیون را اعلام می کنند و برمبنای امتیازی 
که کسب می کنند، وارد این کمیسیون ها می شوند. اگر تقاضا برای عضویت در یک 
کمیسیون بیش از ۲۳ نفر باشد، اولویت با نمایندگانی است که امتیاز بیشتری برای 
عضویت در کمیسیون کسب کنند. در مجلس دوازدهم بیشترین تقاضا برای عضویت 
در کمیسیون های اقتصادی؛ مثل برنامه و بودجه، انرژی و کمیسیون صنایع بوده و 
کمترین تقاضا هم برای کمیسیون هایی مثل بهداشت و کمیسیون فرهنگی بوده 
است. ۲۰ نماینده ای که در حال حاضر در هیچ یک از کمیسیون ها عضویت ندارند، 

ازجمله نمایندگانی هستند که خواهان عضویت در کمیسیون های اقتصادی اند. 

   سر نخواستن کمیسیون فرهنگی دعواست
برمبنای آیین نامه مجلس، هیات رئیسه، کمیسیون هایی که به حدنصاب نرسیده را 
مشخص می کند و نمایندگان در یکی از این کمیسیون ها عضو می شوند. یکی از علل 
تاخیر عضویت نمایندگان در این کمیسیون ها اصرار آنها برای عضویت در کمیسیون 
مطلوب است. در این مسیر نمایندگان مجلس به دنبال اصلاح آیین نامه برای برداشتن 
سقف عضویت در کمیسیون ها برآمدند؛ چراکه اجبار نماینده  به عضویت در یک 
کمیسیون، علاوه براینکه مطلوب نماینده نیست و می تواند روی کیفیت کار تخصصی 
او در کمیسیون تاثیرگذار باشد، کار کارشناسی و تخصصی در کمیسیون را دچار ضعف 
می کند. به همین جهت نمایندگان طرح دوفوریتی اصلاح ماده ۳8 آیین نامه مجلس 
را مطرح کردند که با رسیدگی دوفوریتی به آن موافقت نشد و طرح به صورت عادی 
در دستورکار مجلس قرار خواهد گرفت و فعلا تغییرات به عضویت در کمیسیون ها 
نمی رسد. براین اساس نمایندگان مجلس در این دوره باید برمبنای آیین نامه حاضر در 
دیگر کمیسیون ها عضو شوند. اصلاح آیین نامه اگرچه می تواند به نفع نمایندگان تمام 

شود و آنها برای عضویت در کمیسیون مطلوب خود دردسر کمتری داشته باشند اما 
همچنان جای خالی بی توجهی به کمیسیون های تخصصی مثل فرهنگی و اجتماعی 
احساس می شود و لازم است برای عضویت نمایندگان در کمیسیون ها توجه جدی 
شود؛ چراکه همچنان نمایندگان اقبال بیشتری به کمیسیون های اقتصادی نشان 

می دهند و به کمیسیون های فرهنگی و اجتماعی بی توجهند. 

   عضویت اجباری در کمیسیون ها آسیب زاست
در میان کمیسیون های مختلف مجلس کمیسیون های فرهنگی و اجتماعی کمتر 
طرفدار دارند. این عدم اقبال در دوره های گذشته نیز سابقه داشته است. امری که 
نشان می داد نمایندگان مجلس توجه لازم را به حوزه فرهنگ و اجتماع نداشتند. 
این کمیسیون ها عموما به حدنصاب نمی رسند و افرادی که نتوانستند امتیاز لازم 
را کســـب کنند به اجبار به یکی از این کمیســـیون ها می روند درحالی که ورود افراد 
فاقد تخصص به این حوزه ها آسیب مستقیم به جامعه وارد می کند. خروجی چنین 
وضعیتی حضور نمایندگانی است که در این حوزه متخصص نیستند، علاقه لازم 
برای پیگیری اقدامات لازم در این کمیسیون ها را ندارند و در مواردی تصمیمات 
اشتباهی می گیرند. موضوعی که منجر به از رمق افتادن این کمیسیون های تخصصی 
می  شود و کمترین آسیب آن این است که در آن دوره مجلس اقدام جدی از جانب 
آن کمیسیون دیده نمی شود. برای بررسی بیشتر علت عدم عضویت ۲۰ نماینده در 
کمیســـیون ها با محســـن زنگنه، نایب رئیس کمیسیون آیین نامه مجلس گفت وگو 

کردیم که در ادامه می خوانید. 

   محسن زنگنه: شیوه ورود نماینده ها به کمیسیون ها 
نیاز به اصلاح دارد

این امتیازدهی به نفع نمایندگان جدید است. محسن زنگنه ابتدا اشاره ای به روند 
تشکیل کمیسیون ها در مجلس کرد و گفت: »براساس آیین نامه داخلی مجلس، 
۱۳ کمیسیون اصلی داریم که حداقل اعضای آن ۱۹ نفر و حداکثر ۲۳ نفر هستند 
و بیش از ۲۳ نفر را آیین نامه اجازه نمی دهد. افراد که وارد مجلس می شوند، براساس 
علایق دو کمیسیون را انتخاب می کنند. در هیات رئیسه معاونت قوانین براساس 
امتیازاتی که افراد می گیرند وارد کمیسیون ها می شوند. مثلا در کمیسیون اقتصادی 
اگر نماینده اقتصاد خوانده باشد یا سوابق مدیریت اقتصادی داشته باشد، امتیازش 
بالاتر می رود و براساس امتیازی که می گیرند از انتخاب اول شروع می کند و افراد را 
به ترتیب در کمیسیون ها می چیند. اگر انتخاب اول فرد رای نیاورد و امتیاز لازم را 
نگیرد به کمیسیون دوم می رود. ممکن است فرد کمیسیونی را انتخاب کرده باشد 
که آن کمیسیون متقاضی زیادی دارد و متقاضیان هم امتیازشان از این فرد بیشتر 
است. براین اساس فرد در دو کمیسیونی که انتخاب کرده، امتیاز لازم را نمی گیرد. 
آیین نامه می گوید بعد از این بنا به درخواست فرد، در سایر کمیسیون هایی که هنوز 
جا دارد و سقف ۲۳ نفر آن پر نشده، می تواند یکی از آنها را انتخاب کند و اگر هم به 
معاونت قوانین واگذار کند، معاونت افراد را در کمیسیون های مربوطه جای گذاری 
می کند. نکته مهم این است که امسال تقاضا برای برخی از کمیسیون ها زیاد است. 
مثلا کمیسیون برنامه و بودجه، کمیسیون صنایع، کمیسیون اقتصادی و کمیسیون 
انرژی. اینها امسال متقاضی زیاد داشتند و این ۲۰ نماینده کسانی هستند که امتیاز 
رفتن به این دو کمیسیون را اخذ نکردند و براساس آیین نامه و آنقدر که بنده خبر دارم 

باید در کمیسیون بهداشت، فرهنگی و قضایی عضو شوند. اینها کمیسیون هایی 
هستند که الان برای اینکه افراد در آن عضو شوند، ظرفیت دارند.«

   نمایندگان باســـابقه امتیاز بیشـــتری برای ورود به 
کمیسیون ها دارند

محسن زنگنه در مورد اینکه چرا هنوز ۲۰ نماینده در هیچ کمیسیونی حضور ندارند، 
توضیح داد: »علتش این است برخی از این افراد، سوابقی داشتند، مثلا اینکه فرد 
در وزارت صمت مدیرکل صنایع بوده یا سوابق صنعتی داشته است. او اصرار دارد 
کـــه بـــه کمیســـیون صنایع برود و آیین نامه این اجـــازه را به فرد نمی دهد. چون امتیاز 
آن را کســـب نکـــرده و ایـــن افـــراد باید به قوانین مراجعه کننـــد و در میان یکی از این 
کمیســـیون ها یک کمیســـیون  را انتخاب کنند. علت اینکه تا الان اقدام نکرده اند، 
شاید این باشد که هنوز امید دارند از طریق اعتراض و رتبه بندی، بتوانند به نحوی 
خودشـــان را در آن کمیســـیونی که مایل هســـتند، عضو کنند ولی عملا این امکان 
وجود ندارد و زمان اعتراضات هم گذشته است. اسامی کمیسیون ها اعلام شده و 
خیلی از آنها هیات رئیسه شان را انتخاب کردند. اینکه ۴۰ روز از مجلس گذشته و 
هنوز ۲۰ نماینده در کمیسیون ها نیستند، طبیعی است. ما در مجلس های گذشته 
داشتیم که یکی دو نماینده خواستند به کمیسیون امنیت ملی بروند و دو سه ماه، 
پیگیر بود و درنهایت انجام نشد و به کمیسیون دیگری رفتند. لذا موضوع عجیبی 
نیســـت. منتها اتفاقی که امســـال رخ داده این اســـت که در دوره های پیش، بخش 
اعظمـــی از نماینـــدگان مجلس دهم، به مجلس یازدهم نرســـیدند، بنابراین تعداد 
نمایندگان جدید زیاد بودند و آنها می توانستند به راحتی به کمیسیونی که با سوابق 
و مدارک تحصیلی شان متناسب است بروند و چالش کمتر بود. امسال بیش از ۱۰۰ 
نفـــر از نماینـــدگان دوره یازدهم مجددا رای آوردند و تعدادی هم از نمایندگان ادوار 
بودند. چون نماینده بودن امتیاز بالایی دارد، بخشی از نمایندگان جدید الورود که 
برای اولین بار وارد مجلس شده اند، امتیازشان پایین تر بود و با لطبع نمی توانستند 

در کمیسیون مربوطه ای که مدنظرشان است وارد شوند.« 

   ایرادهای قانون مربوط به کمیســـیون مجلس اصلاح 
می شود

زنگنه به این موضوع اشاره کرد که تغییر قوانین آیین نامه در مورد تشکیل کمیسیون ها 
در دستور کار قرار دارد و توضیح داد: »البته به نظر ما ایراداتی در دستورالعمل اجرایی 
وجود دارد که فرصت برای اصلاح آن نبود؛ چراکه اگر بخواهیم قانون آیین نامه را تغییر 
دهیم، باید به شورای نگهبان و مجمع تشخیص برود و عملا ممکن بود دو سه ماهی 
این ماجرا طول بکشد. فعلا جمع بندی کمیسیون آیین نامه و هیات رئیسه مجلس 
این بود براساس وضعیت فعلی آیین نامه و دستورالعمل اجرایی که مصوب شده، 
تقسیم کمیسیون ها را داشته باشیم اما برنامه کمیسیون آیین نامه این است در چندماه 
آینده به عنوان اولویت، بحث اصلاح مواد مربوط به کمیسیون ها را در دستورکار قرار 
دهد. الان عناوین خیلی از کمیسیون ها با احتیاجات و مسائل روز کشور همخوانی 
ندارد. برخی مسائل وجود دارد که مهم است اما در مجلس کمیسیونی برای انجام 
این کار نداریم. مثلا در حوزه فناوری اطلاعات و فضای مجازی که بحث اصلی 
است، کمیسیون تخصصی در حوزه فناوری اطلاعات، هوش مصنوعی یا مسائل 
حوزه فضای مجازی نداریم. بخشـــی ذیل کمیســـیون صنایع اســـت، بخشی ذیل 

کمیسیون فرهنگی است. برخی از کمیسیون ها مثل کمیسیون بهداشت، عملا فقط 
درخصوص یک وزارتخانه تصمیم می گیرند اما کمیسیون هایی داریم که همزمان 
دوسه وزارتخانه، زیرمجموعه آنهاست. اینها باید به نوعی تقسیم شود. لذا اصلاح 
قانون آیین نامه برای اصلاح ساختار کمیسیون ها، شیوه ورود نماینده ها و انتخاب 

نماینده ها در کمیسیون ها را در آینده خواهیم داشت.«

   همه کســـانی که به یک کمیســـیون می روند، صرفا 
متخصص آن حوزه نیستند

نایب رئیس کمیسیون آیین نامه مجلس، به این موضوع اشاره کرد شانس نمایندگانی 
که سابقه بیشتری دارند، برای عضویت در کمیسیون ها بیشتر است. امری که عملا 
فضای لازم به نمایندگان جدیدالورود برای عضویت در کمیسیون ها را نمی دهد. 
زنگنه مصادیق انتخاب افراد در کمیسیون ها را این طور شرح داد: »یک بخش این 
است که فرد امتیازش را آورده است. مثلا فردی نماینده مجلس است و قبلا وزیر 
یا نماینده بوده. خب این یک امتیاز است و تقریبا حدود 7۴۰ امتیاز می گیرد. این 
امتیاز آنقدر بالاست که در کنار یک نماینده جدید الورود که سابقه او هم سابقه جدی 
است و در حد فرمانداری یک شهر بوده، به هرکمیسیونی که این فرد باسابقه برود، 
قطعا امتیازش بالاتر است. اینکه افراد در کمیسیون ها رفتند، براساس دستورالعمل 
اجرایی بوده است. چون اعتراض هم کردند، آنجا تخلفی صورت نگرفته و امکان 
لابی کردن و اینکه امتیازشان را جابه جا کنند، نیست. اما درباره اینکه آیا همه کسانی 
که کمیســـیون انرژی را زدند، متخصص هســـتند یا علایق شخصی شان این بوده، 
ممکن است دلایل فرق کند. به عنوان مثال برای کسی که مایل است رئیس کمیسیون 
شود، این عرف است کسانی که با او هم نظر هستند را ترغیب می کند. این طبیعی 
است. فرضا شما مایلید رئیس کمیسیون کشاورزی شوید. چون می خواهید رئیس 
کمیسیون شوید یا برنامه ای دارید، از نمایندگان دیگر می خواهید به کمیسیونی که 
هستید بروند. لذا اینکه همه افراد »انرژی« را انتخاب کردند، همه »برنامه و بودجه« 
را انتخاب کردند، لزوما به این معنی نیست که آنها با این نیت آمده باشند که حتما 
تخصص شان بیشتر است. گاهی مناسبات اینچنینی هم در آن دخیل است. یا 
اینکه استان یا منطقه حوزه انتخابیه فرد صنعتی است و مایل است در کمیسیون 

صنایع باشد، با اینکه شاید تخصص صنایع هم نداشته باشد.« 

   پایین آمدن کارکرد کمیسیون هایی مثل فرهنگی به خاطر 
عدم اهتمام جدی به آنهاست

زنگنـــه در پاســـخ بـــه اینکه ورود اجباری نمایندگانی کـــه تمایلی به عضویت در آن 
کمیسیون ندارند، منجر نمی شود آن کمیسیون از رمق بیفتد، گفت: »بالطبع وقتی 
تخصص فرد، آموزش نیســـت اما به جهت اینکه کمیســـیونی نیســـت و به آموزش 
می رود، ممکن اســـت اطلاعات و دانش و تجربه ای که در کمیســـیونی که خود فرد 
مایل بوده برود را نداشته باشد. یکی از ایراداتی که ما به این روند داریم، همین است 
و ممکن است برخی از کمیسیون ها را از شادابی و نشاط بیندازد. مثلا کمیسیون 
فرهنگی با اینکه بخشی از مسائل کشور فرهنگی است؛ ورزش و میراث فرهنگی 
اینجا تعریف می شود، هیات های مذهبی و تشکل ها اینجا تعریف می شوند. اما 
برای مثال در طول مجلس قبل کارکرد جدی از این کمیسیون ندیدید. علت این 
است که بار روی دوش سه چهار نفر است، به این خاطر که افراد آن  انگیزه را ندارند.«

پوتین و قالیباف در بریکس نقشه هم افزایی در دوران جدید سیاست ورزی را مرور کردند

قرارسنپترزبورگ

20 نماینده مجلس هنوز هیچ کمیسیونی ندارند
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